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معاوناولرییسجمهور:

  مشکلات تولید بدون ساماندهی زنجیره توزیع 
حل نخواهد شد

معاون اول رییس جمهور، حل مش�کلات بخش تولید را نیازمند اقدامات اساس�ی 
دانست و گفت: مشکلات تولید بدون ساماندهی زنجیره توزیع حل نخواهد شد.

به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی معاون  اول ریاست جمهوری، محمد مخبر در نخستین 
نشس��ت ستاد تس��هیل و رفع موانع تولید در دولت سیزدهم، حل مش��کلات بخش تولید را 
نیازمند ریش��ه یابی مشکلات و برنامه ریزی دقیق برای حل مسائل دانست و گفت: باید تلاش 
کنیم با ریش��ه یابی و آسیب شناسی مشکلات، مسائل اصلی بخش تولید را شناسایی و مرتفع 
کنیم تا ش��اهد تعطیلی هیچ بنگاه اقتصادی و تولیدی در کش��ور نباش��یم. معاون اول رییس 
جمهور بر ضرورت بررسی و احصاء اصلی ترین و مهمترین مسائل پیش روی بخش تولید تاکید 
و خاطرنش��ان کرد: اقتصاد ایران اقتصاد بانکی اس��ت و نقش بانک ها در تامین نقدینگی مورد 
نیاز بخش تولید بس��یار پراهمیت است که ضرورت دارد عملکرد بانک ها براساس تکالیفی که 
بر عهده آنها گذاش��ته ش��ده مورد ارزیابی قرار گیرد. مخبر، زنجیره توزیع را یکی از مهمترین 
بخش های مرتبط با تولید عنوان کرد و گفت: تا زمانی که زنجیره توزیع س��اماندهی نش��ود،   
ش��اهد حل مس��ائل و موانع پیش روی بخش تولید در کشور نخواهیم بود. در این جلسه که 
وزیران صنعت، معدن و تجارت، جهاد کش��اورزی، مع��اون حقوقی رییس جمهور، رییس اتاق 
بازرگانی ایران، تعدادی از مدیران عامل بانک ها و نمایندگان دس��تگاه های اجرایی ذیربط نیز 
حضور داشتند، گزارشی از تاریخچه فعالیت کارگروه ها و ستادهای مرتبط با رفع موانع تولید 
و نیز عملکرد کلان کارگروه های اس��تانی ستاد ارائه شد. سید رضا فاطمی امین وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در این نشس��ت با ارائه توضیحاتی درباره اهم موانع و مش��کلات شناس��ایی 
ش��ده بخش تولید، گفت: ۲۱۵ مس��اله و مش��کل مرتبط با بخش تولید شناس��ایی ش��ده  و 
برنامه ریزی های لازم برای حل این مس��ائل از طریق ۲۱ اقدام و پروژه انجام ش��ده اس��ت. در 
این نشس��ت مقرر شد س��از وکار امهال مطالبات از واحدهای تولیدی تا پایان شهریور ۱۴۰۱ 
در اولین جلس��ه ش��ورای پول و اعتبار مورد تصمیم گیری قرار گیرد. در این جلس��ه پس از 
بحث و تبادل نظر در خصوص راهکارهای رفع موانع تولید، تصمیماتی نیز اتخاذ و مقرر ش��د 
معاونت نظارت بانک مرکزی به همراه هر یک از بانک ها میزان تس��هیلاتی که بانک ها باید بر 
اساس قانون پرداخت می کردند را به مدت یک ماه بررسی کرده و در صورت کوتاهی بانک های 
عامل، با فوریت جبران شود. همچنین مقرر شد تعداد بنگاه های تملک شده هر یک از بانک ها 
فهرست شود و با حضور بانک مرکزی، بانک های عامل و وزارتخانه تخصصی حوزه فعالیت هر 

یک از این بنگاه ها، درباره فعال سازی و تعیین تکلیف این بنگاه ها اقدام فوری شود.

رییسکمیسیوناقتصادیمجلس:

 مجمع تشخیص سیاست های کلی نظام
برای برنامه هفتم را نهایی کند

رییس کمیس�یون اقتصادی مجلس گفت: تا امروز گزارش نهایی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در ارتباط با سیاس�ت های کلی نظام نهایی نشده لذا از اعضای مجمع 
تشخیص درخواست دارم تا هر چه سریعتر سیاست های کلی نظام را مشخص کنند 

تا خط و مشی دولت و مجلس برای احکام قانون و برنامه هفتم توسعه فراهم شود.
به گزارش خبرنگار سیاس��ی ایرنا، محمدرضا پور ابراهیمی  در صحن علنی مجلس در نطق 
میان دستور خود اظهار داشت: مهم ترین اولویت کنونی کشور در حوزه اقتصادی، سند بودجه 
۱۴۰۱ است، در ابتدا از تلاش سازمان برنامه و بودجه به ویژه آقای میرکاظمی برای اقداماتی 
که در این خصوص انجام داده است، تشکر می کنم اما به نظر می رسد محورهایی که در حوزه 
اصلاح س��اختار باید دنبال کنیم، به طور کامل و جامع  در این س��ند دیده نش��ده است. وی 
ادامه داد: محورهای مهم و اساس��ی در اصلاح ساختار بودجه شفاف سازی شرکت های دولتی 
و بانک ها و دیگری تصمیم برای اصلاح ساختار آنها است. اگر برای آنها تصمیم گیری نشود، 
اثرات آن در حوزه تصمیمات اقتصادی کش��ور، م��ا را با چالش جدی مواجه می کند. نماینده 
مردم کرمان و راور در مجلس ش��ورای اس��لامی تصریح کرد: مولد س��ازی دارایی های دولت، 
اساسی ترین محور اصلاح ساختار بودجه است که باید در لایحه ۱۴۰۱ دیده شود اما بر اساس 
اطلاعات غیررس��می، کمترین توجه به این موضوع ش��ده است. تحول در نظام مالیاتی کشور 
ازجهت قوانین موجود که اجرای آنها باید عملیاتی ش��ود و همچنین از جهت ایجاد پایه های 
جدید مالیاتی در نظام اقتصادی حائز اهمیت است اما بر اساس اطلاعات غیررسمی، در لایحه 
۱۴۰۱  به صورت جامع به آن توجه نش��ده اس��ت. پورابراهیمی یادآور ش��د: به استناد اصول 
۱۲۷ و ۱۳۸ قانون اساس��ی، امکان رویکرد تصمیم گیری در حوزه کار اجرایی کش��ور با نگاه 
عدم تمرکز در حوزه تصمیمات وجود دارد و قطعا امروز ظرفیت های مناطق مختلف کشور به 
استناد این تصمیم می تواند مبنای اتفاقات مثبت در نظام اجرایی باشد. پیشنهاد مشخص ما 
به رئیس جمهور و تیم دولت این است که از سال ۱۴۰۱ به استناد قوانین مرتبط با این حوزه، 

اصول قانون اساسی و بودجه این ظرفیت را در اقتصاد کشور اجرایی کنند.

رییس جمهور گفت: عده ای شبانه روز در تلاشند 
همزمان با مذاکرات، نرخ ارز را بالا ببرند و مذاکرات 
را ب�ه اقتصاد گره بزنند تا خواس�ته های خود را به 

ملت تحمیل کنند. 
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، آیت الله سید ابراهیم 
رییسی در نشست »صریح، شفاف و دانشجویی  با رییس 
جمهور« به مناسبت روز دانشجو و به دعوت پنج تشکل 
دانشجویی در دانشگاه صنعتی شریف، در سخنانی گفت: 
خبر دقیق داریم که عده ای شبانه روز در تلاشند همزمان 
ب��ا مذاکرات، نرخ ارز را بالا ببرند و مذاکرات را به اقتصاد 
گره بزنند تا خواس��ته های خود را به ملت تحمیل کنند.  
رییس جمهوری در واکنش به س��وال دانشجویی که چرا 
این افراد را معرفی نمی کنید گفت: دستگاه های اطلاعاتی 
پیگیر موضوع هستد.  آیت الله رییسی ادامه داد: برخی از 
این افراد در داخل و برخی هم در خارج از کشور در فضای 
مجازی و واقعی به دنبال بالا بردن قیمت ارز هستند.  وی 
خاطرنشان کرد: منابع ارزی موجود در وضعیت خوبی قرار 
دارد و برخلاف روزهای اولی که دولت را تحویل گرفته ایم، 

نگران وضع ارز نیستیم. 
رییس جمهور با بیان اینکه اقتصاد، نان و سفره مردم را 
به مذاکرات گره نمی زنیم، گفت: فروش نفت نیز به رغم 
تهدیدها و تحریم ها شرایط خوبی دارد و صادرات نفت و 
میعانات بیش از گذش��ته افزایش یافته است. رییسی در 
ادامه این نشست اظهار کرد: لایحه حذف ارز ترجیحی با 
مطالعه و حس��اب شده تدوین و ارائه شده است و برخی 
مطالب مطرح ش��ده درباره پس گرفت��ن آن از مجلس، 
صحت ندارد و خلاف واقع است. فوریت برسی این لایحه 
در مجلس رای نیاورده اس��ت.  رییس جمهور با تاکید بر 
اینکه ساماندهی یارانه و ارز به ویژه ارز ترجیحی و وضعیت 
بازار با جدیت پییگیری  می شود، تصریح کرد: اقتصاد ما 

نیاز به جراحی دارد و حاضریم برای سامان یافتن اقتصاد 
کش��ور و زندگی مردم از آبرویمان مای��ه بگذاریم. وی با 
بیان اینکه باید زندگی مردم س��امان یاب��د و آرامش بر 
فضای جامعه حاکم ش��ود، گفت: هر اقدام اقتصادی که 
دول��ت بخواهد انجام دهد، مردم و فعالان اقتصادی را در 
جری��ان می گذارد.  وی تصری��ح کرد: در دوگانه رضایت 
خواص و رضایت عموم مردم، رضایت مردم را بر رضایت 
خواص ترجیح می دهیم. رییس دولت س��یزدهم درباره 
برنام��ه دولت برای حمای��ت از تولید داخل هم گفت: به 
هیچ ش��رکت دولتی اجازه واردات کالاهایی را نمی دهیم 
که مش��ابه  آن با کیفیت مناس��ب در داخل کشور تولید 
می شود. رییس جمهور با بیان اینکه اعتراض با اغتشاش 

تفاوت دارد و جرم سیاسی با جرم امنیتی متفاوت است، 
گفت: نقد و نقدپذیری را زمینه ساز رشد کشور می دانیم 
و به نقدها توجه می کنیم. وی افزود: زمانی که ریاس��ت 
دس��تگاه قضا را بر عهده گرفتم در هم��ان ابتدای کار با  
اصحاب رسانه جلسه گذاشتم وآنجا گفتند که قوه قضائیه 
از برخی رسانه ها شکایت کرده است. من همان جا دستور 
دادم هر ش��کایتی از رس��انه ها وجود دارد پس گرفته و 
مختومه شود.   آیت الله رییس��ی ادامه داد: در دولت هم 
ده ها ش��کایت از افراد و رسانه ها مفتوح بود که از همان 
روز اول از همه ش��کایت ها گذش��تیم و ت��ا امروز هم به 
رغم اینکه برخی حرف ها و تهمت ها زده ش��د و مطالب 
غیرواقعی درباره انتصابات در دولت مطرح ش��د، از کسی 

شکایت نکرده ایم. وی با اشاره به ترکیب دولت ها در سه 
دهه گذشته، خاطرنشان کرد که در دولت سیزدهم هیچ 
یک از فامیل و بستگانش مسئولیت نگرفته اند، اما برخی 
انتصابات فامیلی را بعنوان اسم رمز برای حمله به دولت 
به کار گرفتند. رییس دولت سیزدهم همچنین گفت: در 
ماجرای حمله سایبری می خواستند فتنه بزرگی در کشور 
ایجاد کنند اما آنچه س��بب ایجاد آرامش شد این بود که 
مردم احساس کردند دولت در کنار آنهاست و با همه توان 

تلاش می کند مشکل را حل کند.
آیت الله رییس��ی افزود: امید ب��ه  آینده و اعتماد مردم 
را سرمایه بسیار ارزش��مند برای دولت می دانیم و برای 

افزایش آن تلاش می کنیم.
رییس جمهور با بیان اینکه دولت س��یزدهم ش��بانه 
روز کار می کند اظهار داش��ت: در دولت دو جلسه ستاد 
اقتصادی داریم و همه اجزای تیم اقتصادی در آن حضور 
دارند و از نظرات کارشناسان و صاحبنظران هم بهره می 
بریم. وی گفت: تیم اقتصادی دولت هماهنگ است و ما 
برنامه اقتصادی روش��نی داریم. رییس جمهور محوری 
ترین برنامه های دولت را س��ند تحول عنوان کرد که به 
گفته او محصول کار بیش از ۱۶ پژوهش��کده و همکاری 
بیش از ۶۰۰ صاحبنظر بوده است. آیت الله رییسی گفت: 
در این سند ۳۷ موضوع مهم کشور، مشکلات، راهبردها و 
راهکارها به طور دقیق مشخص شده است. وی خاطرنشان 
کرد: دولت در همین گام نخست سند مالی بودجه۱۴۰۱ 
را مبتنی بر سند تحول تدوین کرده تا کسری نداشته و 
تورم زا نباشد. رییس جمهور با تاکید بر اینکه حرف های 
حاش��یه ای جا نمی زنیم و نظارتم��ان را ادامه می دهیم، 
گفت: دولت بدنبال تحول اس��ت و محور این تحول نیز 
عدالت است و ما برای اجرای عدالت، آمایش سرزمینی را 

بعنوان یک سند مد نظر قرار می دهیم.

فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا 
از آغاز فاز نخست طرح هوشمند بیماری کرونا از 

هفته بعد در دستگاه های اجرایی خبر داد.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، احمد وحیدی پس از 
برگزاری نشست قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا، 
در جمع خبرنگاران درباره مراحل اجرای طرح هوشمند 
بیماری کرونا در بس��تر سامانه امید، گفت: دستگاه  های 
اجرایی، حمل و نقل درون شهری، واحدها و فعالیت های 
صنفی، حمل و نقل برون ش��هری و ت��ردد خودروهای 
شهری، و علمی، تحقیقاتی و آموزشی، پنج مرحله اجرای 
طرح مدیریت هوش��مند بیماری در بستر سامانه امید 
هستند و در نشست امروز این موضوع بررسی شد. وزیر 
کشور، موضوع دوم این نشست را مرزها و بیماریابی در 
مرزها عنوان کرد و گفت: در نشست امروز مجدداً تاکید 
شد چه ایرانیانی که وارد کشور می شوند، یا چه خارجی 
ها که از مرز وارد می شوند، به دقت کنترل شوند و تست 
پی س��ی آر منفی داشته باشند و اگر بیماریابی شده اند و 
مشکوکیت وجود داشت، به شکل مناسب قرنطینه شوند. 
وحی��دی از تهیه و تدوین طرح��ی در مورد پیامدهای 
اجتماعی مربوط به کرونا خبر داد و گفت: امروز درباره این 
طرح مباحث روانشناختی و سلامت های اجتماعی کرونا 
گفت و گو ش��د و اعضا پیش��نهاداتی داشتند و قرار شد 
به طور کامل تر مطالعه شود. وی همچنین درباره بحث 

اصناف برای اخذ مجوز و کسب و کارها، گفت: درخواست 
مجوز اصناف قبلا به س��ازمان مالیاتی ارسال می شد که 
قرار ش��د وزارتخانه های مربوطه این اقدام را انجام دهد 
و نیازی به ارسال درخواست به سازمان مالیاتی نیست. 
فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا،  درباره 
واکسن دانش آموزان با توجه به حضوری شدن مدارس، 
گفت: برای واکسیناسیون دانش آموزان زیر۱۲ سال هنوز 
تصمیمی گرفته نش��ده است. این موضوع در ستاد ملی 
به صراحت بررس��ی و قرار شد وزارت علوم، تحقیقات و 
آموزش فناوری در کمیته ای بررسی کند که آیا واکسن 
زدن افراد زیر ۱۲ سال موثر است یا نه و سپس در جلسه 

ستاد کرونا درباره آن بحث شود.
به گفته وحیدی مدارس  هم ۲ روز در هفته باز است و 

بقیه در فضای مجازی آموزش داده می شود.

سخنگوی هیات رییس�ه مجلس شورای اسلامی 
از اصلاح طرح ش�فافیت آرا نمایندگان خبر داد که 
در ص�ورت تصویب کلیات آن به صورت دو ش�وری 

بررسی خواهد شد.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، »سیدنظام موسوی« در 
حاشیه نشست علنی مجلس شورای اسلامی درباره جلسه 
غیرعلنی امروز به خبرنگاران گفت: با توجه به اهمیت موضوع 
شفافیت در مجلس شورای اسلامی و مباحث مختلفی که 
در این باره در مجلس و افکار عمومی وجود دارد،  نمایندگان 
امروز و پیش از آغاز رس��می نشست مجلس جلسه ای در 
این باره برگزار کرد. سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای 
اسلامی افزود: در این نشست مدل ورود دوباره مجلس به 
موضوع شفافیت و نقطه نظرات نمایندگان موافق و مخالف 
استماع شد. چرا که بخش عمده ای از نمایندگان خواهان 

در دس��تور قرار گرفتن موضوع ش��فافیت هستند. وی با 
تاکید بر اینکه مجلس یازدهم شفاف ترین نهاد کشور است، 
اظهار داشت: دلیل آن هم این است که مردم و رسانه ها به 
صورت علنی در جریان مذاکرات، موافقت ها و مخالفت های 
نمایندگان قرار دارند. البته نمایندگان معتقدند که موضوع 
شفافیت باید برای همه ارکان  و بخش ها منظور شود و نباید 
فقط محدود به مجلس ش��ورای اسلامی شود. موسوی با 
اش��اره به طرح حمایت از حقوق کاربران در فضای مجازی 
عنوان کرد: این طرح با ش��فافیت در کمیسیون مشترک 
در حال بررس��ی است و لازم است موضوع شفافیت بعد از 
تصویب به دیگر نهادها و دس��تگاه ها هم تعمیم پیدا کند. 
نماینده مردم تهران در مجلس ادامه داد: در نشست امروز 
تاکید شده به جای اینکه مس��ئله شفافیت را در آینده از 
مجلس به دیگر نهادها تعمیم دهیم، یک طرح متمرکز و 
جامع تری که شامل شفافیت همه نهادها و دستگاه ها است، 
ارائه شود. سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای اسلامی 
در جمع بندی جلسه غیرعلنی مجلس گفت: مجلس موافق 
پیگیری موضوع شفافیت است ولی باید شفافیت در طرح 
جامعی در دس��تور کار قرار بگیرد. وی خاطرنش��ان کرد: 
مقرر شد کمیس��یون آئین نامه داخلی مجلس در این باره 
نظر و پیشنهادات های س��ایر کمیسیون ها را گرفته و در 
 آینده کلیات طرح به در صحن علنی به صورت دو شوری

بررسی شود.

فرماندهقرارگاهعملیاتیستادملیمقابلهباکرونا:

 فاز نخست طرح هوشمند کرونا در دستگاه های اجرایی اجرا می شود
سخنگوی هیات رییسه مجلس:

طرح شفافیت آرا نمایندگان اصلاح و دو شوری بررسی خواهد شد

عده ای در تلاشند همزمان با مذاکرات، نرخ ارز را بالا ببرند
رییس جمهور: 

دریاچه اورمیه یک�ی از بزرگترین دریاچه 
های کشورمان اس�ت که در بین آذربایجان 
ش�رقی و آذربایجان غربی جای گرفته و در 
گذشته با اسامی مختلفی از جمله چیچست، 
ش�وردریا، دریای ش�اهی و دریاچه رضائیه 

نامیده می شد.
ای��ن دریاچ��ه ک��ه از آن به عن��وان نگین آبی 
آذربایج��ان یاد می ش��ود از ده��ه ۸۰ به بعد به 
دلای��ل بی تدبی��ری متولیان، تغیی��رات اقلیمی، 
زیس��ت محیطی و انسانی رو به خشکی رفته و به 
دلیل وجود نمک بس��یار زیاد آن، پس از خشک 
ش��دن تبدیل به یکی از معض��لات مردم منطقه 
شده است که می تواند دامنگیر سلامت نیمی از 

مردم ایران گردد!
نخستین هش��دار ها برای مرگ دریاچه اورمیه 
از اوای��ل دهه ۸۰ داده ش��د و متاس��فانه در آن 
زمان، توج��ه چندانی برای نج��ات جان دریاچه 
اورمیه نشد تا اینکه حدفاصل سال های ۱۳۸۷ تا 
۱۳۹۲ و همزمان با تشدید بحران دریاچه اورمیه، 
اقداماتی از جمله تصویب برنامه مدیریت دریاچه 
اورمی��ه، تش��کیل کار گروه ملی نج��ات دریاچه، 
شکل گیری ش��ورای منطقه ای مدیریت دریاچه، 
تصویب حقابه ۳.۱ میلی��ارد متر مکعبی دریاچه 
توس��ط ش��ورای عال��ی آب و توافق اس��تان های 
آذربایجان غربی، آذربایجان ش��رقی و کردستان 
در خصوص حق السهم ش��ان برای تامین حقابه 
دریاچ��ه صورت پذیرفت که البته عملًا نتیجه ای 

در پی نداشت!
  مش�کل زیس�ت محیطی دریاچه خطر 
تولی�د ریزگرده�ای نمک�ی را افزایش داده 

است!
قصه پرغص��ه دریاچ��ه اورمیه سالهاس��ت که 
همانند داس��تان خش��کی تالاب ق��وری گول از 
طری��ق اخبار و یا از زب��ان اهالی منطقه به گوش 
می رسد؛ داس��تان غم انگیزی که نه تنها تبعات 
زیس��ت محیطی آن پس از خشک شدن دریاچه 
جبران ناپذیر اس��ت بلکه خی��ل عظیم مهاجرت 

مردم منطقه را نیز به دنبال خواهد داشت!
از زمان آغاز به صدا در آمدن زنگ خطر خشکی 
نگین آبی آذربایجان ستادی بنام ستاد احیا برای 
نج��ات این دریاچه تش��کیل ش��د و اقداماتی در 
قال��ب پروژه های مختلف ب��رای صرفه جویی در 
آب و انتق��ال آب به دریاچه اورمیه آغاز ش��د و تا 
حدودی دریاچه فیروزه ای شمال غرب کشورمان 
را که دومین دریاچه ش��ور دنیاس��ت از خش��ک 
ش��دن نهایی نجات داد اما با توقف رهاسازی آب 

ب��ه دریاچه از فروردین ماه س��ال جاری و تاخیر 
در اتمام پروژه ه��ای تاثیرگذار در نجات دریاچه 
ک��ه هر چند م��اه یک بار قول اتمام آنها توس��ط 
مس��ئولین داده می ش��ود دس��ت در دست هم 
دادند که این دریاچه تاثیرگذار در حیات حداقل 
۵ میلیون نفر، به س��مت خش��ک شدن سریع تر 

پیش رود!
در س��ال ۱۳۹۲ حداقل مساحت آبی و حداقل 
خش��کی را در دریاچ��ه اورمی��ه داش��تیم که با 
اقدامات صورت گرفته بعد از تشکیل ستاد احیای 
دریاچه ۱۳۰ س��انتی متر ت��راز آب افزایش یافت 
ام��ا با این وجود، کارشناس��ان امر معتقدند که با 
این همه اقدامات، دیگر دریاچه به ش��رایط سال 

۹۲ بر نمی گردد!
مهمترین چالش زیس��ت محیط��ی آذربایجان 
غرب��ی، چالش آب و کاهش ش��دید س��طح تراز 
دریاچه اورمیه به خصوص در یک س��ال گذشته 
اس��ت که این مشکل زیست محیطی خطر تولید 
ریزگرده��ای نمک��ی را در منطق��ه افزایش داده 

است!
ب��ه دلیل کاه��ش آب دریاچ��ه اورمیه در حال 
حاض��ر جزایر، به هم چس��بیده و موجب باتلاقی 
شدن مسیرها شده و مامورین پارک ملی دریاچه 
اورمیه برای تردد و عزیمت به جزایر با اس��تفاده 
از قایق موتوری با مشکلات عدیده ای روبرو شده 
ان��د که این مس��ئله می تواند حراس��ت از جزایر 
دریاچ��ه اورمیه و گونه های ن��ادر حیات وحش 

منطقه را با خطر مواجه نماید.
  چاره کار برای احیای دریاچه در مصرف 
صحیح آب توسط کش�اورزان و صنعتگران 

است!
وضعیت فعلی دریاچه اورمیه بیانگر آن اس��ت 
که اقدامات انجام شده بعضاً روی کاغذ مانده و یا 
آنکه از اثربخشی لازم و کافی برخوردار نبوده اند. 
اینکه ش��رایط فعلی را صرفاً به کاهش بارندگی ها 
و عدم بهره برداری از طرح انتقال آب زاب نسبت 
دهیم منطقی به نظر نمی رس��د چ��را که از یک 
س��و، حتی در صورت بهره برداری از طرح انتقال 
آب زاب، چه تضمینی وجود داشت که منابع آب 
استحصالی در شرایط خشکسالی تحویل دریاچه 
ش��ود و حتی چه امیدی است که در میان مدت 
و بلن��د مدت، مدیریت  مناب��ع آب و مصارف بی 
رویه کشاورزی، این منابع در اختیار دریاچه قرار 

گیرد!
به نظر می رس��د رویکرد س��خت افزاری ستاد 
احیای دریاچه چندان پاس��خگو نبوده است چرا 

ک��ه طی این س��الها، می توانس��ت تمرکز س��تاد 
ب��ه جای اح��داث طرح ه��ای انتق��ال آب، صرف 
هزینه ه��ای گ��زاف و تحمی��ل پیامد های مخرب 
زیس��ت محیطی، متوجه بازسازی سیستم انتقال 
آب ش��رب و کش��اورزی، اجرای موث��ر طرح "به 
کاش��ت"، ترغیب و توانمند س��ازی کش��اورزان 
برای کش��ت محصولات کم آب بر، اصلاح الگوی 
کشاورزی، حمایت گسترده از کشت گلخانه ای و 
معیش��ت های کم آب بر، احیای قنوات، اس��تقرار 
سامانه هوش��مند نظارت بر بهره برداری از منابع 
آب، ح��ذف محص��ولات پر آب بر نظی��ر یونجه، 
چغندرقند، سیب، انگور و پیاز و در نتیجه، کاهش 
واقعی ۴۰ درصدی مصارف بخش کشاورزی باشد 
ک��ه اگر اینگونه می بود و آمار صحت می داش��ت 
نیازی به کسر ۶۵ درصدی حقابه دریاچه اورمیه 

نبود!
ب��ه اعتقاد متخصصان ح��وزه آب، چاره کار در 

مص��رف صحیح آب توس��ط مردم، کش��اورزان و 
صنعتگ��ران بوده و ب��رای این منظور نیاز اس��ت 
ضمن تقویت مشارکت عمومی و گسترش شبکه 
ملی پایش تراز آب، به سمت تامین شاخص های 
س��لامت دریاچه اورمیه، اص��لاح مدیریت وارونه 
آب، مص��رف بهینه مناب��ع آب خصوصاً در بخش 
کش��اورزی و دریافت حق آبه تالاب ه��ا از وزارت 
نیرو حرکت نماییم که در این صورت شاید بتوان 
به روزهای نوستالژی دریاچه اورمیه بازگشت که 
اکثریت مردم آذربایجان خاطرات خوش��ی از آن 

به یاد دارند...
  طرحه�ای ایج�اد تاسیس�ات فاضلاب 
اورمی�ه و خط انتقال پس�اب تصفیه خانه در 

اولویت است
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربی 
گفت: در حال حاضر با تخصیص حدود ۶۰ درصد 
از اعتبارات مصوب س��تاد احیای دریاچه اورمیه 

سالانه حدود ۷۰ میلیون مترمکعب پساب تصفیه 
شده به پیکره دریاچه اورمیه سرازیر می شود.

لطی��ف خوش س��یرت ادامه داد:  در راس��تای 
تصمیمات س��تاد احیای دریاچ��ه اورمیه با هدف 
انتقال س��الانه  ۱۰۵ میلیون مترمکعب پس��آب 
اس��تاندارد ب��ه پیک��ره دریاچه، در س��ال ۱۳۹۴ 
طرح ه��ای ش��رکت آب و فاض��لاب در قالب ۱۲ 
پ��روژه، ۹ ش��هر حوض��ه دریاچه اورمی��ه به این 

شرکت اعلام شد.
وی افزود: این طرح ها ش��امل افزایش ظرفیت 
تصفیه فاضلاب ب��ه میزان ۴۲ میلیون مترمکعب 
در سال، ارتقای تصفیه خانه های فاضلاب شهرهای 
حوضه آبریز به می��زان ۶۳ میلیون مترمکعب در 
س��ال، احداث ش��بکه جمع آوری فاضلاب فرعی، 
اصل��ی و خط انتق��ال به ط��ول ۱۱۰۰ کیلومتر، 

احداث ایستگاه پمپاژ  در قالب ۳۰ واحد است.
مدیرعامل ش��رکت آب و فاض��لاب آذربایجان  
غرب��ی اضافه ک��رد: با توج��ه ب��ه محدودیت در 
اعتبارات مصوب و تخصیص یافته و اولویت بندی 
به عمل آمده در طرح های احیای دریاچه اورمیه 
در س��ال های اخیر تنها دو طرح ایجاد تاسیسات 
فاضلاب اورمیه و خط انتقال پس��اب تصفیه خانه 

در اولویت قرار گرفت.
خوش س��یرت یادآور ش��د: با تخصیص حدود 
۴۰۰ میلی��ارد ریال اعتبار نق��دی و اتمام مدول 
س��وم تصفیه خانه فاض��لاب اورمیه با ظرفیت ۶۰ 
هزار مترمکعب در ش��بانه روز برای جمعیت ۳۰۰ 
ه��زار نفر، در مجم��وع به می��زان ۵۱.۱ میلیون 
مترمکعب در ش��بانه روز پس��اب تصفیه شده به 

پیکر دریاچه اورمیه انتقال خواهد یافت.
خوش سیرت خاطرنشان کرد: پروژه خط انتقال 
پساب تصفیه خانه فاضلاب اورمیه به صورت خط 
لوله با سایز یک هزار و ۸۰۰ میلی متر و از جنس 
پلی اتیل��ن دوجداره و در داخل ترانش��ه طراحی 

شده است.
ب��ه گفت��ه وی از مجم��وع ۱۱.۱ کیلومتر خط 
انتقال پساب مذکور، ۸.۷۴ کیلومتر با ۷۹ درصد 
پیش��رفت فیزیکی لوله گذاری اجرا ش��ده و برای 
اتمام آن در حدود ۳۰۰ میلیارد ریال اعتبار مورد 

نیاز است.
  عملکرد ستاد احیا و بخش های اجرایی 
وزارت نی�رو و جه�اد کش�اورزی چ�ه بوده 

است؟
یک متخصص مدیریت زیست بوم های تالابی در 
این باره گفت: بررس��ی تغییرات تراز این دریاچه 
اورمیه نش��ان می دهد که در سال ۱۳۷۴ تراز آب 

به طور قابل ملاحظه ای افزایش یافت و به سطح 
۱۲۷۸.۵ رس��ید و سرآغاز تش��دید بارگذاری ها و 

توسعه نامتوازن گردید.
عل��ی ارواحی ادام��ه داد: از س��ال ۱۳۷۷ روند 
کاهش تراز آب دریاچه شدت گرفت تا جایی که 
در پاییز ۱۳۹۴، ت��راز آب به کمتر از ۱۲۷۱ متر 
رس��ید و حدود ۸۰ درصد دریاچه خشک شد که 
مهمترین عوامل موثر در تشدید روند کاهشی تراز 
آب دریاچه ارومیه شامل، احداث سد های متعدد، 
افزایش تبخیر سطحی، استفاده غیر اصولی منابع 
آب، تغیی��ر کارب��ری اراضی دیم به آبی، توس��عه 
کشت محصولات پر آب بر، عدم تخصیص حقابه 
دریاچ��ه، تغییر رژیم ب��ارش و اختلال در تعادل 

اکولوژیکی و هیدرولیکی دریاچه می باشد.
وی افزود: بر اس��اس آخرین داده ها در مهرماه 
۱۴۰۰، تراز آب دریاچه با کاهش ۶۲ سانتیمتری 
نسبت به سال قبل به رقم ۱۲۷۰.۶۵ متر رسیده 
ک��ه از جمل��ه دلایل آن افزایش تبخیر س��طحی 
از دریاچ��ه، کاه��ش ۲۲ درصدی بارش نس��بت 
به س��ال قب��ل، افُت ۵۰ درص��دی ذخایر برفی و 
کاهش حجم ذخایر س��د ها ب��وده و در نتیجه آن 
حقاب��ه دریاچ��ه اورمیه در زمان مق��رر و به طور 
کامل تخصیص نیافت. ارواحی اضافه کرد: این در 
حالی اس��ت که به رغم کاهش بارندگی، مصارف 
بخش کش��اورزی تقریباً تامین و فشار کمبود آب 
به دریاچه اورمیه تحمیل شد لذا سوال اینجاست 
ک��ه چرا در حالی که میزان بارش تنها ۲۲ درصد 
کاهش داش��ته، ۶۵ درصد از حق آبه دریاچه کسر 
ش��ده و می ت��وان پرس��ید تاثیر اقدامات س��تاد 
احیای دریاچه اورمیه در تغییر نگرش و عملکرد 
بخش ه��ای اجرایی خصوص��اً وزارت نیرو و جهاد 

کشاورزی چه بوده است!؟

 دریاچه اورمیه روزی
زیبا بود!

»عصرآزادی« از حال ناخوش نگین آبی آذربایجان 
و تهدیدات زیست محیطی آن گزارش می دهد؛

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

یک متخصص 
مدیریت زیست 

بوم های تالابی:
باید پرسید تاثیر 

اقدامات ستاد احیای 
دریاچه اورمیه در 

تغییر نگرش و عملکرد 
 وزارت نیرو 

 و جهاد کشاورزی 
چه بوده است!؟


